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ACTA DE LA REUNIÓ  DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DEL  
PARC NATURAL DE SANT LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC 

 
 

CONVOCATÒRIA  

 
Data: 27 d’abril del 2021 
Hora: 17:00 
Lloc: en línia a través de la plataforma Microsoft Teams 
 

ORDRE DEL DIA  

 
1.  Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior 

2.  Informe de gestió 

a) Renovació de la Carta Europea de Turisme Sostenible 

b) Principals activitats realitzades 

3.  Inici del procés participatiu per a determinar el model d’ús públic de la 
Mola i del parc 

4.  Torn de paraules 

 

ASSISTENTS 

 
Presideix la reunió:  
 

- Sra. Joana Barber Rosado, cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals.  

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
- Sr. Jordi Palomar Molina, representant de l’Ajuntament de Sant Vicenç de Castellet 
- Sr. Carles Caballero Peña, regidor de l’Ajuntament de Terrassa 
- Sr. Àngel Maria Muntada Blancafort, 2n. Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Mura 

Assistents en representació de les entitats i sectors membres: 

 
- Sr. Salvador Vives Jorba, representant de la Federació Catalana d’Espeleologia 
- Sr. Enric Prat Balaguer, representant del Centre Excursionista de Terrassa 
- Sra. Eva Chica Gordillo, representant del Consell Comarcal del Vallès Occidental 
- Sr. Joan Trenchs Russo, representant de l’ADF de Matadepera 

Assistents d’entitats i administracions interessades: 

 
- Sr. Marcel·lí Bosch Muntal, regidor de l’Ajuntament de Matadepera 
- Sr. Xavier Font Ferrer, gestor del programa Parc a taula 
- Sr. Quim Solbas Rabal, representant del Centre Muntanyenc Sant Llorenç de Terrassa 
- Sr. Jordi Griera-Cors, representant Camp d’Aprenentatge del Bages 



 2

- Sra. Roser Calvet Canet, representant del Club Centre Excursionista Llorençà 
- Sr. Xavier Serret, vicepresident Collserola Sport Respecte Ciclisme 

Assistens d’empreses adherides a la CETS 

 
- Sr. Enric Datzira, CIMA, Centre d’Interpretació del Medi Ambient SL 
- Sra. Gemma Gimferrer, Nous Reptes SL – Àrea d’esplai el torrent de l’Escaiola 
- Sra. Sílvia Comellas Compte, Arqueolític 
- Sra. Meritxell Folch Vázquez, Restaurant La Pastora 
- Sra. Berta Perich, Restaurant Cal Carter 
- Sra. Àngela Ramon, Escola de Natura i Formació la Muntada 

Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona i de Diputació de Barcelona: 

 
- Sr. Jordi Padrós Selma, coordinador d’àmbit d’Espais Naturals 
- Sr. Quique Rasche Vilanova, Oficina Tècnica de Parcs Naturals  
- Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac 
- Sr. Daniel Pons Julià, tècnic de conservació del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 
- Sra. Sònia Llobet Just, tècnica de territori del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 
- Sr. Josep Canals Palau, tècnic d’ús públic del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 
- Sra. Olga Tejero Ávalos, suport a la gestió del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 

 

Desenvolupament de la sessió: 
 
La Sra. Joana Barber dona la benvinguda als assistents. Informa que la reunió s’està gravant i que si 
algú no vol sortir pot desactivar la càmera. Per altra banda comenta que, a través de l’eina xat, els 
assistents poden fer constar el nom complet i l’organització a la que representen i informa que també 
es pot fer servir aquesta eina per demanar la paraula. 

 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

La Sra. Joana Barber agraeix als assistents la seva presència i es refereix a l’acta de la reunió del dia 
3 de novembre per demanar si algú dels presents vol fer cap modificació a l’esborrany tramés. 

No es presenta cap objecció, de manera que s’aprova l’acta. 

 

2. Informe de gestió 

El Sr. Àngel Miño fa una exposició de les darreres activitats que s’han dut a terme durant el 2020 i les 
previstes per al 2021. 
 
Informe de Gestió 2020-21 
 

 Conservació del Patrimoni Natural i Cultural 
 Ús Públic Educació ambiental 
 Desenvolupament Sostenible i Benestar de la Població 
 Activitats de Coordinació i Governança 

 
Conservació del Patrimoni Natural i Cultural  
 

 Execució del  Pla Bàsic d’infraestructures de Prevenció d’Incendis 2021 
 Arranjaments de la Xarxa viària i franges de seguretat   
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  Gestió forestal (Obac)            
 Projecte de millora dels camins de la Mola i el Montcau   46.500 € 
 Actuacions de reparació de la xarxa viària (aiguats 2018)   22.000 € 
 Projecte Conservació i adequació a la visita Serra Llarga   14.000 € 
 Recollida d’escombraries  2021 

 Convenis amb els municipis      14.500 € 
 
Conservació del Patrimoni Natural i Cultural  
 

 Manteniment  ordinari d’equipaments (fins la data)    26.600 € 
 Previsió  equipaments  (final d’any 2021)     30.000 € 
 Actuacions  al medi   (+ treballs propis)       6.000 € 
 Excavacions arqueològiques  (2021) 

 Cova Simanya, Cova Canal (SERP; UB)      5.000 € 
 
Conservació del Patrimoni Natural i Cultural  
 

 Projecte de Mobilitat  
 Parades del BUS Parc, noves línies, entrades, sensorització i aparcaments    

 Tractaments dels marges de les carreteres 
 Acord amb la Generalitat de Catalunya  

 
Activitats de Conservació i Seguiment 
 

 Conveni de Col·laboració entre la Universitat de Barcelona i la Diputació de Barcelona. 
En execució.             50.000 € 

 Centre Pilot de Monitoratge de la Biodiversitat de les muntanyes mediterrànies. 
Activitats a tota la Xarxa de Parcs 

 
Activitats de Conservació i Seguiment 
 

 Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc) 
Planificat i executat en diversos graus, depenent de la planificació de cadascun dels 
seguiments. 

 Seguiment Estandarditzat de la Flora Amenaçada (SEFA) 
 Seguiment de la flora invasora 
 Seguiment de l’àliga perdiguera (2021: Fracàs) 
 Seguiment de nidificació de l’aufrany (2021: per determinar) 
 Seguiment de la nidificació del falcó pelegrí  (2021: 3 polls) 
 Seguiment de la nidificació de l’àguila marcenca  
 Seguiment de la distribució dels rapinyaires diürns 
 Seguiment de la nidificació de rapinyaires nocturns 
 Seguiment de la fauna fotogràfic (micromamífers i carnívors) 
 Seguiment dels rat-penats a la Cova de Mura 
 Seguiment de l’erosió (camins i activitats d’UP)  

 
 Estudis de Seguiment i Conservació  (estudis i difusió) Planificat i en diversos graus 

d’execució. 
 Cartografia d’invertebrats d’interès (Bioespeleologia). Museu de Barcelona i 

Federació Catalana d’Espeleologia   (Xarxa de Parcs)    2.500 € 
 Seguiment d’amfibis    (Xarxa de Parcs)   4.500 € 
 Seguiment de quiròpters   (Xarxa de Parcs)   4.500 € 
 Seguiment de coleòpters        1.200 € 
 Seguiment a llarg termini de rèptils mediterrànis (Comp. Metod.)    1.800 € 
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 Estudi Hidrogeològic (inventari punts d’aigua i cursos fluvials)   11.000 € 
 Pla Estratègic de Seguiment i recerca per a la Conservació de la Fauna de la Xarxa 

de Parcs. Museu de Granollers (Ropalòcers, Petits mamífers, Amfibis, Rèptils i 
Ratpenats)               5.500 € 

 Seguiment, avaluació i conservació del cranc de riu (Xarxa de Parcs)  2.000 € 
 Seguiment cinegètic (senglar, cabirol)    (Xarxa de Parcs)    2.500 € 
 Seguiment dels ocells nidificants (mixt, XdP) (Xarxa de Parcs)    6.500 € 
 Estudi i seguiment del Botxí meridional          3.500 € 

 
Activitats de Conservació 
 

 Conveni de col·laboració Diputació de Barcelona amb el grup de recerca Freshwater 
Ecology and Hydrology Management (UB) 2019 (en curs) 

 Conveni pel 2018 de Col·laboració entre la Universitat Autònoma de Barcelona i la 
Diputació de Barcelona. En execució. Finalització 2020. 

 Gestió de la població de senglars en ambients mediterranis periurbans amb tècniques 
de immunocontracepció. (pendents rebre informe final) 

 
Ús Públic i l’Educació Ambiental  
 

 Pla d’Informació  
 Contracte de serveis. 2 anys)                                 125.000 € 
 Convenis amb Mura , Sant Vicenç de Castellet, Monistrol de Calders       13.000 € 
 Extres COVID-19  (Reforç, adequació d’espais, materials)   

 Parcs i Biblioteques      (Recursos propis) 
 Preparació d’itineraris.    (Recursos propis) 

 Rellinars i la pedra seca 
 Monistrol de Calders 

 Viu el Parc 2021 (4 activitats al juny) 
 Dia Europeu dels Parcs (23 de maig inici activitats la pahissa) 
 Cercle de Voluntaris dels parcs naturals (12 de juny) 
 Centre de Documentació del Parc (Conveni  Aj  Terrassa)               6.200 €  
 Senyalització Interpretativa (Conveni amb el CC del Bages)                6.500 € 
 Manteniment  senyalització.                                       7.500 € 
 Projectes de Mobilitat                     9.000 € 
 Parc a Taula (2021) 

  Premis 
 290 empreses a 8 parcs 
 Mercats 

 La Pahíssa del Marquet 
 Inici de les activitats a La Pahissa del Marquet (Dia Europeu) 

 Let’s Clean Up Day 
 Matadepera, Sant Vicenç de Castellet, Castellar del Vallès,  Terrassa 

 Inici Activitats a la Cova de Mura 
 Camí Ral  Barcelona–Berga (projecte de valoració tram del  parc i Geoparc –Matadepera -

Talamanca) 
 Campanya de Civisme 

 
Desenvolupament Sostenible, Benestar Població  
 

 Renovació Acreditació CETS del Parc (Pròrroga contracte de serveis) 
 Memòria Pla d’Acció 2016-20.  
 Pla d’Acció 2021-25 
 Reunió del Grup de Treball 
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 Prorroga en els terminis d’acreditació i de renovació per a les empreses 
 Signatura i lliurament a final d’abril 
 Subvencions a particulars 2022 
 Projecte TechNature (UICN) 

 Parcs d’alta visitació (monitoratge, noves tecnologies, impactes, avaluació, gestió, 
etc. 

 
Activitats de Coordinació i Governança 

 Informes emesos (1/1/2020 a 31/12/2020) 

Nombre d’informes 
2020  Assumpte 

15  Activitats científiques, culturals i educatives 

14  Activitats esportives, turístiques i de lleure 

5  Aprofitaments de Recursos Naturals (agr/ram/min) 

6 
 Caça (aprofitaments i PTGC Plans Tècnics de Gestió 
Cinegètica-) 

9 Filmacions i reportatges fotogràfics 

9  Incendis 

11  Forestal (aprofitaments i PTGMF) 

7  Informes interns de Subvencions 

3  Instal·lacions tècniques 

4  Urbanístic 

1  Xarxa viària 

53  Denúncies (37 circulació, 16 autocaravanes) 

4  z_Altres 

Total: 141   

 

 Sistema Q de qualitat en ENP 
 

Núm. de suggeriments 
Mitjana dies de 

resposta 

Total 2006 42 64,5 

Total 2007 58 20 

Total 2008 51 27 

Total 2009 72 19 

Total 2010 55 6 

Total 2011 62 14 
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Total 2012 53 20 

Total 2013 68 16 

Total 2014 72 19 

Total 2015 45 20 

Total 2016 51 22 

Total 2017 45 19 

Total 2018 43 21 

Total 2019 38 22 

Total 2020 64 18 

 

La Sra. Joana Barber obre un torn de paraules específic sobre l’informe de gestió. 

El Sr. Enric Prat comenta que a l’alçada del punt quilomètric 8 de la carretera que puja al coll 
d’Estenalles hi ha una mica d’espai per aparcar i la gent hi aboca tota mena de deixalles marge avall. 
Proposa posar algun impediment físic perquè no si pugui aparcar. 

El Sr. Àngel Miño agraeix el comentari, en pren nota i informa que el Pla de mobilitat preveu 
actuacions d’instal·lació de barreres físiques per evitar aquests aparcaments espontanis. Comenta 
que és important detectar aquests punts per evitar que es consolidin i que no convidin a ningú més a 
deixar-hi brossa. 

El Sr. Joan Trenchs comenta que des de l’Ajuntament de Matadepera es té constància de l’existència 
d’aquest punt i informa que properament es farà la retirada de les deixalles acumulades. 

El Sr. Àngel Miño agraeix la col·laboració de l’ADF de Matadepera per transportar la brossa fina a la 
deixalleria. 

La Sra. Roser Calvet pregunta perquè Sant Llorenç Savall no participa a la campanya Let’s Clean Un 
Europe. 

El Sr. Àngel Miño informa que Let’s Clean Up Europe té una pàgina web on les institucions que hi 
participen s’inscriuen i informa que s’ha consultat quins municipis de l’àmbit del parc hi estan inscrits i 
s’hi ha contactat per saber quines actuacions tenen previstes. Informa que enguany des del parc 
s’està fent aquesta prova pilot de coordinació i comenta que la idea és que aquesta campanya vagi 
agafant embranzida i que de mica en mica es vagi assolint la participació de tots els municipis i els 
visitants de l’àmbit del parc. Informa que en anys anteriors aquests municipis ja hi havia participat i les 
escoles també ens havien demanat col·laboració per fer recollides. L’objectiu és arribar a un punt on 
hi participem tots com una activitat més de les programades anualment. 

La Sra. Joana Barber comenta que s’ha engegat aquesta prova pilot per donar suport als municipis 
que fa temps que hi participaven amb la voluntat de donar veu i que tot l’àmbit del parc hi pugui 
participar. 

 

3. Inici del procés participatiu per a determinar el model d’ús públic de la Mola i del parc 

El Sr. Jordi Padrós informa que s’ha contactat amb tots els ajuntaments perquè designin un 
representant en aquest procés participatiu i també se’ls ha demanat una relació de les entitats que hi 
puguin estar interessades. Comenta que quan es rebi tota aquesta informació i juntament amb les 
dades que disposa el parc de les entitats que formen part de la Comissió Consultiva, en 
aproximadament un mes es podria iniciar aquest procés participatiu, el qual estarà dirigit per una 
empresa externa especialitzada en aquest tipus de processos. 
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4. Torn de paraules 

El Sr. Salvador Vives comenta que ha tingut coneixement de que hi ha alguna persona interessada en 
dur un projecte a la casa de Matarrodona. 

El Sr. Àngel Miño confirma que així és. Informa que aquesta persona es va posar en contacte amb el 
parc i va manifestar el seu interès en gestionar la casa de Matarrodona com a refugi. Exposa que 
aquesta casa es troba a la Serra de l’Obac, a més de 10 quilometres de pista de qualsevol altra 
carretera i no disposa de serveis. Informa que fa setze anys s’hi van dur a terme unes obres de 
consolidació de la teulada però no té cap adequació interior. Per tant, si la gestió requereix d’una 
habitabilitat cal que sigui en el marc d’un projecte prou sòlid perquè l’administració s’hi pugui implicar i 
actualment es bastant difícil que l’administració realitzi un projecte de restauració amb uns objectius 
que ara mateix no sabem si són compartits. Per altra banda i en el marc dels arrendaments informa 
que es podria fer un arrendament demanial, de manera que el promotor aportés la inversió i la 
responsabilitat. Tot això és el que se li va explicar a la persona interessada i va dir que s’ho pensaria i 
valoraria si disposa dels recursos necessaris per engegar unes obres de rehabilitació que haurien de 
ser sota la seva responsabilitat i complint amb la legislació corresponent. 

Per altra banda el Sr. Salvador Vives informa que la Generalitat de Catalunya a la zona del Dalmau 
ha tapat l’avenc del Xarop amb una estructura de ciment i unes plaques metàl·liques i pregunta si la 
Generalitat no havia d’haver demanat permís a la Xarxa de Parcs Naturals. Comenta que es tracta 
d’un avenc patit però manifesta la seva inquietud per si es repeteix en d’altres cavitats. 

El Sr. Àngel Miño comenta que es volien evitar accidents i es va encarregar una mena de reixa oberta 
però finalment es va fer d’aquesta altra manera. Informa que des del parc ens hem post en contacte 
amb el tècnic que porta el tema i està molt preocupat per com ha anat tot. Comenta que s’emetrà un 
escrit al servei responsable exposant que efectivament aquesta cavitat pot comportar un risc al trobar-
se al costat d’un camí però que no és la manera més adequada de fer el seu tancament i que 
segurament amb una tanca perimetral quedant obert i permetent la seva observació es podria 
solucionar. 

La Sra. Joana Barber comenta, tal com ha dit l’Àngel, que efectivament s’adreçarà aquest escrit per 
intentar refer aquesta situació exposant que entenem el perill però que es miri de fer d’una altra 
manera. 

Finalment el Sr. Salvador Vives pregunta si és veritat que es vol anular l’aparcament de Can Robert. 

El Sr. Jordi Padrós respon que no es vol anular l’aparcament i informa que el que sí que canviarà és 
l’accés a l’aparcament, en comptes d’accedir per la urbanització s’hi accedirà per la Torre de l’Àngel 
per evitar les molèsties, als veïns, ocasionades per les aglomeració de vehicles. Informa que s’han 
mantingut converses amb el propietari i l’Ajuntament de Matadepera i s’adaptarà el camí perquè 
l’accés pugui ser per la Torre de l’Àngel. 

El Sr. Joan Trenchs en relació a la xarxa d’elements de prevenció d’incendis comenta que la bassa de 
les Foradades, propietat de Bombers, fa un parell d’anys es va fer malbé i ara mateix està inoperativa. 
Bombers han informat que l’han inclòs com a prioritària però que no tenen clar que aquest any es 
pugui arreglar i que han contactat amb l’Oficina Tècnica de Prevenció Municipal d’Incendis Forestals 
per si els poden donar un cop de mà i demana que si des del parc també es considera prioritària si 
s’hi pot col·laborar perquè pugui estar operativa el més aviat possible, ja que des de l’ADF es 
considera que aquesta bassa és bàsica. 

La Sra. Joana Barber en pren nota per tenir-ho en compte. 

El Sr. Enric Prat comenta que pel parc cada vegada hi circulen més bicicletes, per corriols i indrets per 
on no hi haurien de circular. 

El Sr. Àngel Miño respon que efectivament les bicicletes van en augment i per camins i senders de 
menys de 3 metres, indrets que d’acord amb el Pla especial del parc no hi haurien de circular. Informa 
que des del parc es fan actuacions juntament amb els Mossos i els Agents Rurals i també s’ha posat 
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senyalització en determinats camins. Informa que s’estan donant alguns conflictes entre usuaris i que 
moltes del escrit i suggeriments que es reben a través del Sistema de Qualitat del parc fan referència 
a l’ús massiu d’activitats amb bicicleta. Exposa que per resoldre aquest problema cal que s’imposi el 
civisme, ja que amb els deu guardes del parc és difícil arribar a tot el territori. Efectivament és un 
problema d’ús públic de primer ordre i des del parc s’està intentant dur a terme algunes actuacions 
com la instal·lació d’unes tanques per impedir el pas a determinats camins, però cal apel·lar al 
civisme de les persones perquè les bicicletes circulin per les pistes i no pels senders. 

La Sra. Joana Barber exposa que des de la Xarxa de Parcs Naturals s’hi està treballant i es 
continuaran fent campanyes de sensibilització, educació i també posant mesures i impediments que si 
no es respecten puguin donar lloc a una sanció. Confia a la propera reunió poder avançar alguna 
cosa més en aquest aspecte. 

El Sr. Jordi Griera s’interessa per la situació de deteriorament del grup de tines del Docte entre els 
municipis de Mura i El Pont de Vilomara i Rocafort. Comenta que fa un temps s’hi van posar unes 
tanques metàl·liques però no han impedit el seu deteriorament i pregunta si el parc té competència 
per poder-hi fer alguna cosa. 

El Sr. Àngel Miño informa que aquest conjunt de tines es troba a la finca del Farell, propietat de la 
Generalitat de Catalunya. Exposa que les tines tenen la consideració de Bé Cultural d’Interès 
Nacional i segurament amb la voluntat de protegir-les la Generalitat hi va posar aquesta tanca. 
Informa que en el cas de les tines propietat de la Diputació s’hi està treballant anualment amb 
projectes de restauració, tractant-les com un equipament més destinant-hi una part del pressupost al 
seu manteniment. Comenta que es contactarà amb els companys de la Generalitat per veure què s’hi 
pot fer i confia poder donar una resposta a la propera reunió. 

El Sr. Carles Caballero pregunta si des de les darreres reunions s’han mantingut converses amb el 
Departament d’Interior pel què fa a algun tipus de dispositiu per evitar els circuits de motos en els que 
s’han convertit les carreteres del parc natural. 

El Sr. Jordi Padrós respon que amb el tema del confinament hi ha hagut més presència de Mossos 
d’Esquadra bàsicament a la carretera del coll d’Estenalles i per la zona de les Arenes, principalment 
pel tema de la mobilitat però no tenim coneixement de si s’han sancionat motoristes. 

El Sr. Carles Caballero comenta que des de l’Ajuntament de Terrassa que seria positiu que molt de 
tant en tant es fes algun tipus de control en alguna de les carreteres del parc i informa que hi ha trams 
d’aquestes carreteres que figuren en algunes aplicacions mòbil on els motoristes hi anoten els 
rècords de velocitat, els quals multipliquen per dos i per 3 les velocitats màximes permeses en 
aquestes carreters. 

El Sr. Jordi Padrós demana si li pot fer arribar aquesta informació per passar-la als Mossos 
d’Esquadra i informa que des de fa sis mesos s’ha muntat un dispositiu amb Protecció Civil de 
Catalunya, el qual es reuneix cada dimecres per definir les pautes sobre el tema de la mobilitat per 
intentar que hi hagi ordre als espais naturals. Comenta que totes les institucions treballaran juntes en 
una campanya potent de civisme i de respecte per potenciar les bones pràctiques en el medi natural. 

El Sr. Àngel Miño puntualitza que, en relació als controls policials, s’anaven fent tres o quatre 
actuacions conjuntes entre Mossos d’Esquadra, Agents Rurals i Guardes sobre la circulació de motos 
per camins no a les carreteres. 

La Sra. Roser Calvet comenta que a la carretera de Sant Llorenç Savall sí que els Mossos fan 
actuacions en punts concrets on poden parar motoristes però aquest problema sempre hi és. Fa falta 
molta consciència per resoldre aquesta problemàtica, tant amb les motos com amb les bicicletes. 

Finalment el Sr. Àngel Miño recorda que si sorgeix algun tema d’interès per tractar a la Comissió 
Consultiva es pot fer arribar per preparar-lo abans de la propera reunió. 

La Sra. Joana Barber agraeix molt la participació a tots els assistents i sense cap altra intervenció ni 
qüestió a tractar, dona per finalitzada la reunió a les 18:16 hores. 
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